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Kære bestyrelse og forældre i Børnehuset Grønnebakken

Børne- og Ungdomsborgmester Bo Asmus Kjeldgaard har bedt mig 
om at besvare jeres henvendelse vedr. tilsandingsproblematikken i jeres 
institution samt beslutningen om at ophæve garantien for at børn fra 
vuggestuedelen i en integreret institution er sikret plads i institutionens 
børnehavedel. 

Ophævelse af garantien
Der er truffet politisk beslutning om at ophæve garantien om at 
vuggestuebørn i integrerede institutioner er sikret plads i institutionens
børnehave. Det er ikke vores forventning, at vi kommer til at anvise 
alternativ børnehaveplads til særligt mange, men derfor er vi fortsat 
forpligtet til at varsle ændringen i anvisningsreglerne. 

Vi befinder os i øjeblikket i en situation, hvor Københavns Kommune 
oplever det største babyboom siden 1946. Derfor er de gældende regler 
i anvisningen af pladser blevet ændret for at sikre, at de pladser, der er 
til rådighed, også bliver udnyttet så optimalt som muligt. Men det 
betyder desværre også, at serviceniveauet i kommunen er blevet 
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midlertidig nedjusteret. Politikerne i Børne- og Ungdomsudvalget har 
som første prioritet at vende tilbage til det ønskede serviceniveau så 
hurtigt som muligt. De ændrede anvisningsregler vil dermed gælde, 
indtil Københavns Kommune har etableret tilstrækkeligt antal pladser 
til alle byens børn. 

Vi er på nuværende tidspunkt i fuld gang med at etablere over 2000 
midlertidige og permanente pladser i hele byen. Men på grund af det 
stigende antal vuggestuebørn, så mangler vi yderligere et antal pladser, 
der svarer til 15 daginstitutioner. Det tager op til 2 år at bygge en 
daginstitution, så derfor er vi i mellemtiden nødsaget til at skabe 
midlertidige pladser som f.eks. 12-14 opnormeringer i vuggestuer, der 
så eliminerer garantien for overgang.

Det er Pladsanvisningen, som efter henvendelse fra 
institutionen eller på eget initiativ, men i dialog med institutionen, vil 
vurdere de konkrete sager, hvor overflytning er børn fra integrerede 
institutioner kan komme på tale. Pladsanvisningen vælger ud fra 
objektive kriterier (alder), hvilke børn der i givet fald tilbydes plads i en 
anden børnehave.

Der kan være tale om at anvise et barn fra en integreret institution en 
anden børnehaveplads, hvis:

1. Den integrerede institution tilsander - dvs. ikke kan tilbyde plads i 
børnehavedelen, når børn fylder 2 år og 10 måneder

2. Der er ledige børnehavepladser i det øvrige område

3. De ledige børnehavepladser ikke kan fyldes op fra de "rene" 
vuggestuer alene

4. Pasningsgarantien ikke kan overholdes, medmindre disse børn bliver 
flyttet

Tilsandingsproblematikken
Børnehuset Grønnebakken er desværre ikke ene om at opleve en 
tilsandingsproblematik, dvs. at integrerede institutioner ikke har 
kapacitet i børnehavedelen til at rykke vuggestuebørn op når de er 2 år 
og 10 måneder. Problematikken forværres desværre i perioder med et 
stort pres på ventelisterne og midlertidige opnormeringer.

Forvaltningen ser altid på løsningsmuligheder sammen med 
institutionen ud fra vilkårene i den konkrete institution samt under
hensyntagen til pladssituationen i distriktet. Jeg kan forestå, at I har 
haft en tilsvarende drøftelse på et møde i pladsanvisningen.
Overordnet set er forvaltningen enig i jeres vurdering af udviklingen i 
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børnetallet og de økonomiske konsekvenser, under forbehold for evt. 
fraflytninger og den kendsgerning, at forvaltningen arbejder på at øge 
antallet af børn, som starter i fritidshjem om foråret. Som konsekvens 
af situationen er der følgende muligheder:

I har på mødet i pladsanvisningen bl.a. fået fremlagt muligheden 
for at få en minibus, som andre institutioner i lignende situation 
bruger. En minibus øger kapaciteten i børnehaven i 
spidsbelastningsperioden. Mange institutioner anser minibussen 
som en pædagogisk gevinst, idet den øger fleksibiliteten i
forhold til ud-af-huset-aktiviteter.
Mange institutioner øger deres samlede børnetal lidt og 
indskriver vuggestuebørn. Dette kan lade sig gøre idet 
børnehavebørn ikke, i forhold til Bygningsreglementet, kræver 
det samme antal kvadratmeter.
Institutionen tilpasser forbruget til den forventede økonomi.

I det følgende vil jeg gerne kommentere på jeres løsningsforslag:
”Stjernemarkering” / ændret anvisning, således at de ældste 
vuggestuebørn ikke får tilbudt overflytning til jeres institution: 
Forvaltningen drøfter løbende anvisningsreglerne og antallet af 
overflytninger er et punkt som der er fokus på. Flere af 
kommunens institutioner har gennem tiden påpeget det 
tidskrævende arbejde med at indkøre børn i institutioner, der så 
efter et kort ophold overflyttes til en anden institution. Samtidig 
oplever integrerede institutioner tilsanding på grund af de korte 
ophold i institutionen. 
På samme måde ville en minimering af overflytninger også lette 
det administrative arbejde hos Pladsanvisningen.
En stramning af reglerne om overflytning vil ikke kunne
gennemføres for enkelte institutioner, men for alle institutioner 
som helhed. Dette tiltag vil dog komme i konflikt med 
princippet om forældrenes frie valg. Et princip, der i 
Københavns kommune er blevet politisk højt prioriteret og har 
været et klart udgangspunkt i kommunens anvisningsregler.
”Tvangsudmelding”: Proceduren vedr. en evt. tvangsudmelding 
er beskrevet foroven. For at bevare tanken med integrerede 
institutioner vil forvaltningen forsøge at minimere antallet af 
tvangsudmeldinger.
”Økonomisk kompensation for tilsanding”: Børne- og 
Ungdomsforvaltningens har ikke økonomi til at kompensere de 
institutioner, som oplever tilsanding. I forhold til
Budgetmodellen er institutionerne nødt til at tilpasse forbruget.
”Tilkobling af udflytterdel”: Pladsbehovet i distriktet som 
helhed indikerer ikke, at der skal ske en kapacitetsudvidelse på 
børnehavesiden. Forvaltningen råder over og har økonomi til et 
begrænset antal af nye udflyttersteder. Disse tilknyttes distrikter 
som har et samlet behov for udvidelse af børnehavekapaciteten. 
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Til sidst vil jeg gøre jer opmærksom på, at jeres henvendelse vil blive 
drøftet på næstkommende møde i Børne- og Ungdomsudvalget den 12. 
august. I vil fra mandag den 10. august kunne se forvaltningens notat 
på www.kk.dk.

Med venlig hilsen

Malene Stampe
Vicekontorchef


